
 
Z á p i s   

ze 64. zasedání Rady vlády pro bezpečnost a ochranu zdraví při práci 

 

Datum a místo zasedání 

Dne 11. prosince 2019, v budově Ministerstva práce a sociálních věcí od 10:00 
do 11:30 hod.    
  
Přítomni 

Dle připojené prezenční listiny.   

Pověření k zastupování na 64. zasedání Rady, na základě čl. 5 Statutu Rady, 
předali zástupci Ministerstva vnitra, Ministerstva zdravotnictví, Ministerstva obrany, 
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy, Českého báňského úřadu a 
Českého statistického úřadu.  

Z pověření předsedkyně Rady, ministryně práce a sociálních věcí Dipl.-Pol. Jany 
Maláčové, MSc., jednání zahájil a řídil 1. místopředseda Rady a náměstek 
ministryně práce a sociálních věcí – JUDr. Jiří Vaňásek.  

Za ověřovatele zápisu z 64. zasedání Rady byli zvoleni Bc. Libuše Bělohlávková 
a Zbyněk Moravec. 

 
Program zasedání 

1. Kontrola zápisu a úkolů z minulého zasedání Rady. 
2. Kontrola plnění úkolů „Národního akčního programu BOZP pro období              

2019 – 2020. 
3. Návrh Plánu práce Rady vlády pro BOZP na rok 2020. 
4. Zaměření kontrolní činnosti orgánů inspekce práce, ochrany veřejného zdraví 

v oblasti ochrany zdraví při práci a vrchního báňského dozoru v roce 2020. 
5. Informace o činnosti v oblasti výzkumu a vývoje na úseku BOZP. 
6. Plnění doporučení hodnotícího týmu SLIC z hodnocení systému inspekce 

BOZP v ČR v roce 2010 v souvislosti s přípravou na toto hodnocení v roce 
2020. 

7. Informace o činnosti stálých výborů a pracovních skupin Rady. 
8. Různé.  
 

K jednotlivým bodům jednání Rady 

1. Kontrola zápisu a úkolů z  63. zasedání Rady  
Zápis z 63. zasedání Rady byl ověřen ověřovateli a rozeslán všem členům 
Rady. Připomínku k zápisu na str. 3 měla Bc. Libuše Bělohlávková. Týkala se 
vystoupení místopředsedkyně Rady JUDr. Jitky Hejdukové, CSc., k bodu 2 
pořadu jednání. Bc. Libuše Bělohlávková navrhla vypustit ve třetím odstavci 
zdola, v poslední větě text: „za stranu odborů potvrdil tento postoj JUDr. Vít 
Samek“ a to proto, že na 63. zasedání Rady ve vystoupení JUDr. Hejdukové 
toto konstatování nezaznělo. To se potvrdilo i následnou kontrolou zvukového 
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záznamu z 63. zasedání Rady a uvedený text bude ze zápisu 63. zasedání 
Rady vypuštěn. 

 
Závěr k bodu 1:    
Zápis z 63. zasedání Rady s navrženou úpravou od Bc. Libuše Bělohlávkové 
byl schválen. 

 

 
2. Kontrola plnění úkolů „Národního akčního programu BOZP pro období              

2019 – 2020. 
 

JUDr. Jiří Vaňásek se v úvodním vystoupení zabýval plněním úkolů s termínem 
splnění (TS) nebo s kontrolním termínem (KT) v prosinci 2019. 

Priorita I, opatření 1 
Připravit a projednat v Radě vlády pro BOZP návrh aktualizace Národní politiky 
bezpečnosti a ochrany zdraví při práci, včetně návrhu finančního zajištění 
jejího naplňování. 
Zodpovědnost: MPSV 
Připraví: Stálý výbor pro sociální a zdravotní problematiku Rady vlády pro 
BOZP 
Spolupráce: MZ, MŠMT, MPO, ČBÚ, sociální partneři 
Kontrolní termín: 30. června 2019, 15. září 2019, 15. prosince 2019 

Ke splnění tohoto úkolu potřebuje SV č. 4 spolupráci. Bc. Libuše 
Bělohlávková předložila písemnou informaci s uvedením, co je k zajištění 
tohoto úkolu třeba. Ve skupině, která se touto problematikou zabývá, chybí 
zástupce zaměstnavatelů. JUDr. Jiří Vaňásek požádal o jeho nominaci 
JUDr. Jitku Hejdukovou, CSc.  

JUDr. Jiří Vaňásek informoval, že je k tomuto bodu svoláno jednání a navrhl 
další kontrolní termín 31. 3. 2020. 

 
Priorita II, opatření 2 
Spolupracovat na přípravě návrhu právní úpravy, která by stanovila základní 
parametry pro realizaci opatření k předcházení pracovních úrazů a nemocí 
z povolání.           
Zodpovědnost: MPSV                
Spolupráce: MZ, MŠMT, MPO, ČBÚ, sociální partneři                
Kontrolní termín: 31. 12. 2019  

JUDr. Jiří Vaňásek uvedl, že tato priorita váže na zákoník práce a 16. 12. 2019 
by mohla být předmětem projednávání ve vládě ČR. 

 
Priorita II, opatření 3 
Zpracovat přehled stávajících opatření odpovídajících věcné náplni bodu 2 
realizovaných dosud v rámci všech priorit (pozn. cílem této revize je získat 
přehled o konkrétních současných, případně navrhovaných aktivitách pro 
nejbližší období jako základní informativní vstup pro cílové řešení prevence). 
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Zodpovědnost: MPSV                
Spolupráce: MZ, MŠMT, MPO, ČBÚ, sociální partneři                
Kontrolní termín: 31. 12. 2019 

JUDr. Jiří Vaňásek navrhl nový kontrolní termín 31. 3. 2020 s tím, že MPSV 
bude v mezidobí kontaktovat spolupracující resorty. 

 
Priorita IV, opatření 8 
Sledovat průběh přípravy návrhu právní úpravy koordinace rehabilitace osob 
se zdravotním postižením ve vazbě na včasné zpětné začlenění zaměstnanců 
po pracovním úrazu a nemoci z povolání do pracovního a společenského 
života. 
Zodpovědnost: Stálý výbor pro sociální a zdravotní problematiku Rady vlády 
pro BOZP. 
Spolupráce: MPSV, MZ, MŠMT, 
Kontrolní termín: 31. března 2019, 15. prosince 2019, dále průběžně do 
splnění úkolu 

JUDr. Jiří Vaňásek navrhl nový kontrolní termín 31. 3. 2020. 

Priorita V, opatření 9 
Dopracovat a předložit Koncepci MŠMT v oblasti bezpečnosti a ochrany zdraví 
dětí, žáků a studentů, zahrnující komplexní soubor právních, metodických 
a organizačních opatření k jejímu naplňování ve školách a školských 
zařízeních ČR. 
Zodpovědnost: MŠMT 
Spolupráce: MZ, MPSV, Stálý výbor pro sociální a zdravotní problematiku 
Rady vlády pro BOZP 
Termín: 30. června 2019, 15. března 2020 
Kontrolní termín: 31. března 2019, 15. prosince 2019 
 
JUDr. Jiří Vaňásek uvedl, že v rámci MŠMT návrh koncepce připravuje 
meziresortní pracovní skupina a termín splnění tohoto úkolu do 15. 3. 2020 je 
reálný.  
 
Bc. Libuše Bělohlávková informovala, že Stálý výbor č. 4 projednával ještě 
plnění úkolů v oblasti výzkumu a vývoje (priorita VI) a že tyto úkoly jsou plněny. 
Na příštích zasedáních se bude SV č. 4 podrobně zabývat pracovně 
lékařskými službami (priorita III). 
 
Závěr k bodu 2:    
Rada vlády bere na vědomí informace o plnění opatření NAP BOZP pro období 
2019 – 2020. 
 
 
 

3. Návrh plánu práce Rady na rok 2020 
JUDr. Jiří Vaňásek konstatoval, že návrh plánu práce byl rozeslán v předstihu 
a členové Rady se s ním měli možnost seznámit. Dotázal se, zda jsou 
k navrženému plánu připomínky nebo návrhy na doplnění. 
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Členové Rady připomínky neměli a plán byl v navrženém znění jednomyslně 
schválen. 

 
Závěr k bodu 3:    
Rada vlády pro BOZP: 
1. Schvaluje „Plán práce Rady vlády pro BOZP na rok 2020“. 
2. Ukládá tajemníkovi Rady, aby zajistil zveřejnění „Plánu práce Rady vlády 

pro BOZP na rok 2020“ na webových stránkách Rady vlády pro BOZP.  

 
 
 

4. Zaměření kontrolní činnosti orgánů inspekce práce, ochrany veřejného 
zdraví v oblasti ochrany zdraví při práci a vrchního báňského dozoru 
v roce 2020 

JUDr. Jiří Vaňásek uvedl, že členové Rady obdrželi v předstihu k tomuto bodu 
písemné podklady a dotázal se, zda k nim jsou nějaké připomínky, či návrhy 
na doplnění. 
 
K „Ročnímu programu kontrolních akcí Státního úřadu inspekce práce na rok 
2020“ sdělil generální inspektor SÚIP Mgr. Ing Rudolf Hahn, že SÚIP zaslal 
jako obvykle elektronicky jeho návrh sociálním partnerům a požádal je 
o připomínky.   
 
Členové Rady k obdrženým podkladům se zaměřením kontrolní činnosti 
v roce 2020 neměli připomínky. 
 

Závěr k bodu 4:      
Rada schvaluje jednomyslně program kontrolních akcí orgánů inspekce práce, 
zaměření kontrolní činnosti orgánů ochrany veřejného zdraví v oblasti ochrany 
zdraví při práci a orgánů vrchního báňského dozoru v roce 2020. 

 

 

5. Informace o činnosti v oblasti výzkumu a vývoje na úseku BOZP 

Členům Rady byla spolu s podklady rozeslána informace VÚBP v.v.i. 
s přehledem výzkumných úkolů řešených tímto ústavem.  
JUDr. Jiří Vaňásek se dotázal, zda mají členové Rady k této informaci 
připomínky nebo dotazy. 

Bc. Libuše Bělohlávková informovala, že se výzkumem v oblasti BOZP zabýval 
i SV č. 4 a činnost VÚBP v.v.i. ocenila. 

Závěr k bodu 5:      
Rada bere na vědomí informaci VÚBP v.v.i. o činnosti v oblasti výzkumu 
a vývoje na úseku BOZP 
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6. Plnění doporučení hodnotícího týmu SLIC z hodnocení systému inspekce 
BOZP v ČR v roce 2010 v souvislosti s přípravou na toto hodnocení 
v roce 2020 

K presentaci „Doporučení Hodnotících týmů SLIC ze 2 kol evaluace národního 
systému inspekce bezpečnosti práce a ochrany zdraví při práci ČR“, 
připravené SÚIP, vystoupil generální inspektor SÚIP - Mgr. Ing. Rudolf Hahn. 
Uvedl, že se v předloženém materiálu nejedná o hodnocení plnění těchto 
doporučení, ale o jejich výčet. 

Zbyněk Moravec upozornil, že lze očekávat zvýšení počtu příplatků za ztížené 
pracovní prostředí v souvislosti s novelizací NV 361/2007 Sb.   
 

 Závěr k bodu 6:      
Rada bere na vědomí informaci SÚIP o doporučeních Hodnotících týmů SLIC 
ze 2 kol evaluace národního systému inspekce bezpečnosti práce a ochrany 
zdraví při práci ČR. 

 

 

7. Informace o činnosti stálých výborů a pracovních skupin Rady. Informace 
o činnosti stálých výborů a pracovních skupin Rady 

JUDr. Jiří Vaňásek, předseda SV č. 1 – pro technickou bezpečnost, informoval 
o legislativním procesu projednávání návrhu „Zákona o bezpečnosti provozu 
vyhrazených technických zařízení a o změně souvisejících zákonů“. Návrh je 
nyní v Poslanecké sněmovně PČR a měl by být projednáván v 1. čtení dne 
17. 12. 2019. Po jeho schválení by proběhl legislativní proces se souvisejícími 
prováděcími předpisy. Reálný termín účinnosti zákona a doprovodných 
prováděcích nařízení vlády je pak od ledna 2021. 

Předseda Stálého výboru č. 2 - pro legislativu, Robert Křepinský uvedl, že se 
SV na svém posledním jednání zabýval všemi „živými“ návrhy právních 
předpisů jako je novela zákoníku práce (§351 odst. 2), kde SV dlouhodobě 
zastává názor, že pracovní právo se nemá mísit se vztahy, které nejsou 
pracovní. Dále se zabýval novelou NV č. 361/2007 Sb., ve vztahu k technickým 
normám, jejich závaznosti a dostupnosti a návrhem zákona o bezpečnosti 
provozu VTZ, kde SV podporuje úpravu § 19 po nešťastném zásahu 
Legislativní rady vlády. Poprvé za dobu své existence se SV č. 2 zabýval 
činností státního požárního dozoru. SV by považoval za účelné, aby si státní 
odborný dozor bezpečnosti práce a požární dozor vzájemně vyměnily 
zkušenosti o tom, jak řeší problematiku odborné způsobilosti. Výbor se zabýval 
také problematikou novely NV č. 290/1995 Sb., kterým se stanoví seznam 
nemocí z povolání a doplněním tohoto seznamu o nemoc bederní páteře 
z přetěžování, kde z hlediska medicinského nejsou neshody. Neshody jsou z 
pracovně právního hlediska. Bylo by proto dobré vyvolat tripartitní jednání na 
téma pracovně právních důsledků lékařských posudků ve vztahu ke 
stávajícímu znění zákoníku práce 

Předseda SV č. 3 - pro vzdělávání a výzkum, Mgr. Miroslav Kosina se omluvil 
a JUDr. Jiří Vaňásek požádal o informaci předsedkyni SV č. 4 - pro zdravotní 
a sociální problematiku, Bc. Libuši Bělohlávkovou.  
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Předsedkyně SV č. 4 Bc. Libuše Bělohlávková informovala, že se SV č. 4 sešel 
v mezidobí celkem 2x. Uvedla, že výbor hodnotil svojí činnost a připomněla 
jednání ve výboru a podvýboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR a v této 
souvislosti i k problematice doplnění seznamu nemocí z povolání o nemoc 
bederní páteře. Prof. MUDr. Pelclová, CSc. nerozumí informaci Roberta 
Křepinského, že jsou u uznání bederní páteře nějaké problémy. Je neetické, 
aby byli poškozováni lidé s touto nemocí oproti těm, kteří mají lehčí nemoci 
z povolání, a které v seznamu jsou.  

Podle JUDr. Jitky Hejdukové, CSc., je problém v tom, že je velmi dlouhá doba 
v posuzování a prokázání, zda se jedná o nemoc z povolání či ne. Problém 
doplnění seznamu nemocí z povolání o onemocnění bederní páteře vyvolal 
rozsáhlou diskusi, ve které vystoupili vedle JUDr. Jitky Hejdukové, CSc., 
Robert Křepinský, Mgr. Bc. Lucie Kyselová, Mgr. Pavel Fošum, prof. MUDr. 
Daniela Pelclová, CSc. a Bc. Libuše Bělohlávková.  
Diskuzi uzavřel JUDr. Jiří Vaňásek s tím, že jsou zde sporné otázky, vyžadující 
řešení, které je potřeba prodiskutovat a řešení navrhnout. Bude potřeba se 
ještě jednou sejít a problém uzavřít. 
Prof. MUDr. Daniela Pelclová, CSc. informovala, že Společnost pracovního 
lékařství zveřejní na svých stránkách kritéria pro uznání nemoci bederní páteře 
jako nemoci z povolání, ze kterých je zřejmé, jak jsou kritéria přísná a že by 
tato nemoc byla uznána jen v ojedinělých případech.  
JUDr. Jitka Hejduková, CSc. apelovala na MPSV, aby jednání sociálních 
partnerů k této problematice bylo svoláno co nejdříve. 

Zbyněk Moravec, v návaznosti na vystoupení Roberta Křepinského 
konstatoval, že se situace s přístupností technických norem nezlepšila, ale 
naopak jejich většina vychází v angličtině bez překladu do češtiny.  
JUDr. Jiří Vaňásek doporučil přizvat k této problematice představitele ÚNMZ na 
některé z příštích zasedání Rady. 

Závěr k bodu 7:      
Rada bere přednesené informace na vědomí. 

 

 

8. Různé 

JUDr. Jiří Vaňásek informoval, že od ledna 2020 odchází z MPSV 
do soukromé sféry. Poděkoval členům Rady za spolupráci a za práci v Radě, 
ve stálých výborech a v pracovních skupinách a popřál všem klidné svátky, 
hodně zdraví a úspěchů v roce 2020. 

Bc. Libuše Bělohlávková poděkovala JUDr. Vaňáskovi a vyjádřila uspokojení, 
že odchází do oblasti péče o zdravotně postižené. K poděkování se přidala též 
Ing. Radka Sokolová. 

 
Další požadavky na vystoupení nebyly a předsedající JUDr. Jiří Vaňásek 
64. zasedání Rady vlády pro BOZP ukončil.   
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Příští 65. zasedání Rady vlády pro BOZP se uskuteční podle schváleného 
plánu práce. Termín bude upřesněn po konzultaci se sekretariátem paní 
ministryně. 
 
 

Zapsal:  
Ing. Petr Mráz 
tajemník Rady vlády pro BOZP  
 
Zápis ověřili: 
Bc. Libuše Bělohlávková 
Zbyněk Moravec 

           
 
    Zápis schválila: 
 
       
            Dipl.– Pol. Jana Maláčová, MSc.     

                               předsedkyně Rady vlády pro BOZP 

 


